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UVODNA RIJEČ 

Poštovane čitateljice, poštovani čitatelji, 

Nakon što smo u prethodnom Glasniku objavili vijesti o našim aktivnostima u prvom polugodištu, u ovom 

četvrtom i završnom ovogodišnjem broju objavljujemo vijesti o drugim aktivnostima i događajima HDK-a 

u drugom polugodištu godine 2024. Nažalost, tu su i oproštaji od dvojice naših veterana Gjure Deželića i 

Zvonimira Marića, s kojima su – tužna i sretna koincidencija – upravo u prethodnom Glasniku za prvo 

polugodište bili objavljeni intervjui: sad ih možemo shvatiti i kao njihovu svojevrsnu oporuku našem 

Klubu!  

Koristim prigodu da – kako su pred nama blagdani i kraj godine – svim članicama i članovima HDK-a, kao 

i svima koji prate našu web stranicu – uz poticaj na suradnju! – zaželim: 

BLAGOSLOVLJEN BOŽIĆ TE DOBRU I SRETNU NOVU 2025. GODINU!  

Emilio Marin, predsjednik HDK-a  
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ŠESTI HRVATSKI ISELJENIČKI KONGRES 

Hrvatski iseljenici – potencijal za budućnost Hrvatske. 

Od 27. – 30. lipnja 2024. godine u Puli je održan Šesti 

hrvatski iseljenički kongres (HIK). Uz više stotina 

sudionika kongresa, Hrvatski diplomatski klub (HDK) 

predstavljali su članovi Upravnog vijeća Ivan Šimek, 

tajnik Mišo Munivrana i rizničar Krešimir Žnidarić. Na 

svečanoj ceremoniji otvorenja govorili su Marin Sopta 

(predsjednik Programskog odbora HIK-a), Ivan Šipić 

(ministar demografije i useljeništva), Dario Magdić 

(zamjenik državnog tajnika Središnjeg državnog ureda 

za Hrvate izvan RH), Filip Zoričić (gradonačelnik Pule), 

mons. Ivan Štironja (biskup Porečke i pulske biskupije) 

i drugi. Nakon šest plenarnih predavanja i panel 

rasprave, radi velikog broja sudionika i tema, nastavilo 

se raditi odvojeno u više dvorana Fakulteta ekonomije i turizma i Filozofskog fakulteta.  

Predstavnici HDK održali su predavanja u okviru teme „Uloga iseljenika u Domovinskom ratu i 

diplomacija“, čiji je moderator bio Ivan Šimek. On je održao predavanje pod nazivom „Uloga 

hrvatskih iseljenika u Domovinskom ratu“. 

Mišo Munivrana govorio je o „Doprinosu hrvatskih iseljenika u Domovinskom ratu“. 

Krešimir Žnidarić predstavio je svih šest knjiga „Sjećanja i prilozi za povijest diplomacije 

Republike Hrvatske“, što je izazvalo veliki interes kod prisutnih. 
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HRVATSKI DIPLOMATSKI KLUB SUDJELOVAO NA KONFERENCIJI 

VELEPOSLANIKA, GENERALNIH KONZULA, KONZULA I VOJNIH IZASLANIKA 

RH 

Hrvatski diplomatski klub i ove je godine sudjelovao na svečanom otvaranju Konferencije 

veleposlanika, generalnih 

konzula, konzula i vojnih 

izaslanika RH 28. kolovoza 

u organizaciji Ministarstva 

vanjskih i europskih 

poslova. Događanje u 

Nacionalnoj i sveučilišnoj 

knjižnici u Zagrebu 

otvoreno je u nazočnosti 

predsjednika Vlade RH 

Andreja Plenkovića. 

Uvodno obraćanje dao je ministar vanjskih i europskih poslova RH Gordan Grlić Radman.  

Godišnje okupljanje predstavnika hrvatske diplomacije i ove je godine pružilo priliku 

veleposlanicima, generalnim konzulima, konzulima i vojnim izaslanicima da otvore brojne teme 

o kojima su razmijenili mišljenja kroz različite zanimljive panele. Sudionici konferencije su imali 

priliku nazočiti otvaranju izložbe “Solidarnost s Ukrajinom“ i razgledati izložbu prigodnih 

poštanskih maraka niza država, koje su izdane kao potpora Ukrajini nakon ruske agresije. Uime 

Hrvatskog diplomatskog kluba Konferenciji je nazočilo nekoliko članova na čelu s 

dopredsjednikom Hrvatskog diplomatskog kluba Darinkom Bagom. 
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GJURO DEŽELIĆ (1935.-2024.) IN MEMORIAM 

Gjuro Deželić (1935.-2024.) in memoriam, Zagreb, Krematorij, 3. listopada 2024. 

Poštovana obitelji, poštovani skupe, 

Kad se kaže Deželić, pogotovo u Zagrebu, onda zanijemimo pred snagom tog prezimena. Uslijed 

tolikih postignuća koja su Deželići generacijski podarili hrvatskom društvu, hrvatskoj kulturi i 

znanosti, pogotovo poradi, rekao bih, 

samopouzdanja koje su prenijeli i usadili 

u naše naraštaje, Deželići su postali jedan 

od simbola Zagreba i Hrvatske. Danas se 

opraštamo s velikanom te tradicije, s 

onim od njih kojeg smo imali privilegij 

poznavati i družiti se s njim, koji nam je 

podario čast biti njegovim suputnikom u 

jednom djeliću svoga bogatog života, 

otkrivajući nam ponešto, uvijek vrlo 

skromno, iz riznice dobrog srca i 

plemenita duha svoje pripadnosti dinastiji 

koju mu je Providnost odredila. 

Uime Hrvatskog diplomatskog kluba, kojega je prof. dr. sc. Gjuro Deželić, veleposlanik RH u 

Danskoj i Slovačkoj, bio redoviti član utemeljitelj, član Upravnog vijeća i Nadzornog odbora, 

izražavam iskrenu sućut obitelji našeg vrlog pokojnika. Premda u visokim godinama, bio je gotovo 

do zadnjeg časa vrlo zauzeti i brižni član našeg Kluba, kojemu nije nedostajalo žara za sadašnjost 

i budućnost Kluba u mjeri da ga mnogi od nas nismo bili u mogućnosti slijediti. Poradi toga, 

nedostajat će nam, ali vjerujem da ćemo upravo radi tog njegovog načina življenja s Klubom i mi 

koji smo nadalje njegovi suputnici biti uvjereniji u poslanje Hrvatskog diplomatskog kluba. 

Osobno sam dijelio tri puta s veleposlanikom Deželićem. Prvi je onaj arheološki. Kad je 1993. 

odlazio za veleposlanika RH u Dansku, sjetio se da bi glasoviti danski arhitekt i arheolog Ejnar 

Dyggve, koji je jedno vrijeme i radio u splitskom Arheološkom muzeju, bio dobra ulaznica za 

mladog veleposlanika u Kraljevini Danskoj te me je, tad ravnatelja tog muzeja, posjetio u Splitu 

pa je iz tog razgovora ponio inicijative koje su se pokazale plodonosne i na koje se nakon nekoliko 

desetljeća vratio u članku koji prije dvije godine objavio u Zborniku koji mi je bio posvećen. Drugi 

je put zmajski, jer sam više od desetljeća, kao počasni član Družbe Braća Hrvatskog Zmaja, 

mogao, njemu, koji kao da je bio predodređen da bude Veliki meštar te povijesne udruge, obraćati 

se kao zmajskom bratu. Treći je put, kronološki paralelan, ovaj u Hrvatskom diplomatskom klubu. 

U intervjuu koji je dao našoj pridruženoj članici Jeleni Perleta, koji je od 6. lipnja dostupan na 

našoj mrežnoj stranici – kojoj je Gjuro Deželić bio osobito privržen, a to u sklopu svoje vrlo 

moderne privrženosti suvremenim komunikacijskim tehnikama u kojima je on, počevši od svoje 

matične kemijske struke bio odavno pionir medicinske informatike u hrvatskoj sredini – u 
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intervjuu koji je u tako poznoj životnoj dobi neminovno memoarski, nije izostavio ni pogled prema 

budućnosti, koji sad zauzima mjesto oporuke. Evo navoda koji primamo kao svoj i s kojim želimo 

poručiti da se ne opraštamo s njegovim duhom: 

„Samo vlastitim trudom i zalaganjem mogu se ostvariti rezultati koji će i od drugih biti priznati. 

Dok je znanstvenik osoba kojoj je znanstveni rad osnovni poziv, diplomat je osoba koja predstavlja 

svoju zemlju i mora poznavati strane jezike i imati široko opće znanje te zna i voli komunicirati.“ 

Primjer života i djela Gjure Deželića jest zalog da je opcija znanstvenika diplomata dobitna 

kombinacija. Poštovani i dragi Gjuro, neka ti je laka zemlja tvoja zagrebačka! 

Emilio Marin, predsjednik Hrvatskog diplomatskog kluba 
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ODRŽANA JE TRIBINA „HRVATSKA I EUROPSKA UNIJA U NOVOM 

MEĐUNARODNOM PORETKU“ 

Davor Ivo Stier, zastupnik u Europskom parlamentu i potpredsjednik Hrvatske paneuropske unije, 

govorio je na tribini „Hrvatska i Europska unija 

u novom međunarodnom poretku“. 

Tribinu su u Zagrebu 18. listopada 2024. 

organizirali Hrvatska paneuropska unija i 

Hrvatski diplomatski klub. 

U ime organizatora nazočne su pozdravili 

predsjednik Hrvatske paneuropske unije prof. 

dr. sc. Pavo Barišić i predsjednik Hrvatskog 

diplomatskog kluba prof. dr. sc. Emilio Marin. 

 

U svom izlaganju, Stier je istaknuo kako danas 

postoje različiti pogledi na euroatlantske integracije, osobito na koncept poznat kao „Pax 

Americana“ – mir uspostavljen pod američkom dominacijom. Osvrćući se na promjene u 

međunarodnom poretku, Stier je naglasio da je „Pax Americana“, koji je nakon Drugog svjetskog 

rata donio stabilnost i sigurnost, posebice Europi, sada u opadanju. „Smanjenje američke moći nije 

nadomješteno utjecajem Europe u regijama gdje su europske zemlje nekada bile dominantne.  

U tom vakuumu sada djeluju Rusija i Kina, dok je u Latinskoj Americi pad američkog utjecaja 

doveo do jačanja autokratskih režima“, kazao je Stier. 

Posebno se osvrnuo na složenu situaciju u Rusiji, napomenuvši kako ta zemlja nije mogla prihvatiti 

degradaciju svog statusa s globalne velesile na regionalnu silu, što su mnogi Rusi doživjeli kao 

uvredu. „Rusko vodstvo i velik dio društva vide svoju zemlju kao ‘treći Rim’, što snažno utječe 

na njihov stav i djelovanje u međunarodnim odnosima“, izjavio je euro–zastupnik. 

Govoreći o Vladimiru Putinu, Stier je rekao kako je Putin pogrešno procijenio Njemačku. Nakon 

ruskog napada na Ukrajinu, Njemačka je iznenadila svijet svojom odlučnom reakcijom, kako u 

vojnoj, tako i u energetskoj politici, čime je preokrenula očekivanja mnogih. 

Također je spomenuo najavu predsjednice Europske komisije Ursule von der Leyen o osnivanju 

novog resora za obranu unutar Europske unije, kao odgovor na promijenjenu geopolitičku 

situaciju. „Kao izravan odgovor na rusku agresiju, EU je otvorila pristupne pregovore s Ukrajinom 

i Moldavijom te planira isto učiniti s Gruzijom. Osim toga, Europska unija  dodatno će ubrzati 

europski put Zapadnog Balkana, na čemu Hrvatska posebno inzistira, s naglaskom na Bosnu i 

Hercegovinu,“ naveo je Stier. Istaknuo je kako taj proces predstavlja  veliku priliku za regiju te da 

se intenzivno radi na njenom iskorištavanju. 

Dotaknuvši se međunarodnih trgovinskih odnosa, Stier je posebno izdvojio Saudijsku Arabiju, 

naglasivši kako je Kina postala njezin najveći trgovački partner. Također je ukazao na važnost 
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Indije, koja balansira između suradnje s SAD-om i Rusijom. „Indija je sada najmnogoljudnija 

zemlja svijeta, sastavljena od vrlo različitih zajednica koje djeluju unutar jedne države.  

Iako trenutno nema presudan utjecaj na globalna zbivanja, njen značaj u Indopacifiku je 

neporeciv,“ rekao je Stier. 

Na kraju izlaganja, Stier je podsjetio na važnost Hrvatske i Europske unije u suvremenom 

međunarodnom poretku. „U ovim okolnostima, Hrvatska i EU moraju jasno definirati svoje 

mjesto. Europska unija mora spriječiti da se u Europi ponovi ono što se događa u drugim 

dijelovima svijeta, gdje regionalne sile pokušavaju ojačati na temelju slabljenja američkog 

utjecaja, što često dovodi do nestabilnosti,“ zaključio je i dodao kako europski projekt donosi 

brojne mogućnosti za miran razvoj, posebno za zemlje poput Hrvatske. „U interesu je Hrvatske 

očuvati europsku ideju,“ poručio je, istaknuvši važnost daljnje integracije i stabilnosti unutar 

Europske unije. 

Tribinu je vodila članica Mladeži Hrvatske paneuropske unije Lucija Pranjić. 
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HRVATSKA I EUROPSKA UNIJA U NOVOM MEĐUNARODNOM PORETKU 

Krenimo s vanjskim izazovima s kojima se suočavaju ne samo Europa već sve zemlje svijeta, a to 

je u prvom redu promjena međunarodnog poretka. A vezano s tim su aspiracije glavnih globalnih 

aktera koji pokušavaju zadržati stečene pozicije ili pak promijeniti trenutni odnos snaga.  

U ovoj dijalektičkoj tenziji između onih koji žele zadržati i onih koji žele reviziju ili promjenu 

međunarodnog poretka možemo prepoznati prvu stratešku dilemu za Europu. Je li je EU za 

očuvanje aktualnog poretka, u kojem unatoč svemu SAD ima i dalje vodeću ulogu, ili ga pak želi 

mijenjati?  

Dakako, takvom formulacijom pitanja previše pojednostavljujemo stvari i namjerno u ovom 

trenutku zanemarujemo niz važnih potpitanja o tome što eventualno očuvati i što eventualno 

mijenjati, kako to učiniti, itd. No, kad ogolimo stvari do kraja, nužno dolazimo do temeljne i 

pomalo grube distinkcije između onih sila koje sebe vide kao čuvarice postojećeg poretka, koji je 

možda načet ili u raspadu ali još nije zamijenjen drugim, te s druge strane one zemlje koje se 

aktivno zauzimanju za novi odnos snaga, odnosno novi međunarodni poredak.   

Pitanje nije suvišno unatoč svim već usvojenim strateškim dokumentima, uključujući i Strateški 

kompas, koji nudi određene odgovore. Nije suvišno jer se ono stalno nameće i vraća sa svakom 

većom krizom; a njih ne nedostaje. Nije suvišno jer ga Europi često postavljaju njeni saveznici, 

partneri i suparnici. 

Kao predvodnica alternative sadašnjem poretku, Kina sustavno postavlja Europi takvo pitanje. Za 

razliku od Moskve, Peking zasad i dalje pokušava izbjeći otvoreni antagonizam s Europom te nudi 

narativ o multipolarnom svijetu u kojem bi se EU mogla razviti kao jedan od tih polova, dakako 

strateški neovisan od Amerike. 

No, nakon ruskog napada na Ukrajinu 2022., Europska unija je krenula u suprotnom smjeru, to 

jest u smjeru čvršćih veza sa SAD-om, smanjivanju energetske ovisnosti od Rusije, i de-riskingu 

s Kinom. Takvom usmjerenju je poseban doprinos dala predsjednica Komisije Ursula von der 

Leyen, koja se nakon odlaska Angele Merkel, slabljenja Macrona na unutarnjem planu, te 

nesnalaženja Michela na svjetskoj pozornici, prometnula u prepoznatljivu i nakon potvrde u 

Europskom parlamentu 18. srpnja vjerojatno i najstabilniju figuru u Europi.  

Međutim, čvrsto transatlantsko uvjerenje Ursule von der Leyen nipošto ne znači da je rasprava o 

strateškom usmjerenju Europske unije u potpunosti zaključena.  Referirajući se na tu situaciju, 

Budimir Lončar je u Srpskim novostima (14.1.2023.) ocijenio kako je Europa „sada vraćena u 

ovisnost od NATO-a koji se nije širio samo zbog Rusije, nego i zato da se Evropu zaustavi u 

formiranju vlastitog sigurnosnog poretka i vanjske politike. To ne znači da je ugašena njena 

aspiracija da bude samostalan faktor. Riječ je o prelaznoj fazi, koja će nažalost trajati dugo“. 

Iako se ne slažem s njegovom percepcijom i ocjenom NATO-a, Lončar točno uočava da će se 

odnosi Europe i SAD-a postupno ali nužno mijenjati, time da danas ni u Americi ni u Europi ne 

postoji usuglašena slika o tim budućim odnosima. O njihovom razvoju će najviše ovisiti uloga 



        Glasnik HDK    Godina XXXII., broj 4, 2024.  

  Stranica 14  
 

koju će Europska unija imati u svijetu. U Europi su vrlo različiti pogledi na transatlantske odnose 

u različitim glavnim gradovima ili među političkim grupacijama u Parlamentu. To je, dakle, 

ključna strateška dilema koja ostaje otvorena i koja se ne može riješiti pravnim metodama (kao što 

bi bilo ukidanje konsenzusa i uvođenje QMV-a u vanjskoj politici) već traži politički leadership i 

političku zrelost.        

Tvrdim da su transatlantski odnosi temeljno pitanje za budućnost Europe i njene uloge u svijetu 

jer su promjene u međunarodnim odnosima kojima danas svjedočimo uglavnom posljedica 

slabljenja Amerike i sustava kojeg je ona nametnula i predvodila nakon pobjede u Hladnom ratu. 

Taj poredak će realisti nazvati američkom globalnom hegemonijom, idealisti će preferirati 

demokratičniju formulu „a rules-based order“, a možda neutralniji termin s povijesnim prizvukom 

bi bio „Pax Americana“. Ali bez obzira na naziv, jasno je da govorimo o poretku koji se može 

održati i funkcionirati dok ga zagovara i brani vodeća svjetska sila.  

Kada se Amerika počela povlačiti iz te pozicije (sjetimo se Obamine formule „leading from 

behind“, Trumpove politike povlačenja iz multilateralnog pristupa ili pak Bidenovo nužno ali jako 

loše izvedeno povlačenje iz Afganistana), otvorio se prostor za izazivače koji žele drugačiji odnos 

snaga, odnosno drugačiji svjetski poredak. A to se nužno reflektira ne samo na odnose tih izazivača 

s Amerikom već i na njihove međusobne relacije, kao i na odnose s Europskom unijom.  

Najjasnija i najdublja promjena se svakako dogodila u odnosima EU-a s Rusijom. Moskva je još 

za vrijeme Primakova odustala od kratkotrajnog pokušaja postupne i svojevrsne integracije, ili 

barem uske koordinacije s euroatlantskim strukturama (NATO at 20, NATO-Russia Council) i 

ponovno se počela percipirati nasuprot Zapadu. Putin u tom smislu nije bio pokretač takvih procesa 

u Rusiji, već njihov rezultat. Drugim riječima, nije današnja Rusija rezultat Putina, već je Putin 

rezultat duboko ukorijenjene strukture ruske politike i društva. To moramo imati u vidu kad 

razmišljamo o budućim odnosima s Rusijom. 

Takva Rusija nije mogla podnijeti degradaciju s položaja velesile u rangu SAD-a na ono što je 

Obama opisao kao regionalnu silu. Poraz u Hladnom ratu, pad Berlinskog zida i raspad SSSR-a, 

koji je Putin opisao kao krah povijesne Rusije, nisu sami po sebi uništili imperijalnu misao i misiju 

koju Rusi sami sebi pridaju percipirajući se kao treći Rim.  

Revizija položaja Rusije u europskoj i svjetskoj sigurnosnoj arhitekturi krenula je puno prije 2022., 

ali se te godine Putin odlučio na najradikalniji potez, očito na temelju krivih procjena o 

raspoloženju u Ukrajini, mogućim reakcijama u Europi i sposobnostima Amerike da okupi 

zapadne saveznike nakon poniženja u Afganistanu.  

Ključna točka u tom puzzleu krivih procjena bila je Njemačka. Ona je za vrijeme Schrödera i 

Angele Merkel koristila vodeću ulogu u EU, energetsku integraciju s Rusijom i trgovačku 

povezanost s Kinom kako bi izgradila samostalniju i samosvjesniju poziciju na svjetskoj pozornici. 

Misleći da je ekspert za Njemačku, Putin je očito krivo procijenio moć ili volju Berlina da ustraje 

na tom putu. A to je bio put koji je Njemačku vodio do sve češćih sukoba s Amerikom (i to bez 
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obzira na stanara u Bijeloj kući. Ovdje moramo također sagledati SAD više strukturalno i manje u 

svijetlu trenutnih stranačkih previranja).  

Nakon ruskog napada na Ukrajinu 2022., Njemačka je iznenadila brzinom kojom je promijenila 

svoju obrambenu i energetsku politiku. Time je prihvatila ekonomske gubitke koji se i danas 

osjećaju, ne samo u Njemačkoj već u cijelom gospodarskom sustavu koji je vezan za njemačku 

industriju. Međutim, time su Njemačka i EU također pokazale otpornost i spremnost na 

geopolitičko razmišljanje i djelovanje. Iako je ono i dalje ograničeno, povratak Europe geopolitici 

je izgledalo nemoguće prije svega par godina.  

Sukladno ponovno otkrivenoj geopolitičkoj logici, von der Leyen je najavila novu funkciju 

povjerenika za obranu. Iako će obrambena politika ostati u nadležnosti država članica, EU 

namjerava dati impuls integraciji europske vojne industrije. Uspjeh inicijative će uvelike ovisiti o 

boljoj koordinaciji Pariza i Berlina, ali i uključivanja osnaženih novih članica, u prvom redu 

Poljske, a zatim Rumunjske. Na parlamentarnoj razini, očekivalo se da će se već u srpnju 

dogovoriti up-grade pododbora za obranu u rang odbora, ali to se još nije dogodilo zbog 

nesuglasica između stranaka vladajuće platforme (EPP, S&D, Renew). Taj mali detalj iz 

Europskog parlamenta pokazuje kako još postoji prilično dug put između izraza volje i konkretnog 

strateškog djelovanja EU-a.  

Na tragu ponovno otkrivenog geopolitičkog razmišljanja, i kao izravan odgovor na rusku agresiju, 

Europska unija je također otvorila pristupne pregovore s Ukrajinom i Moldavijom te dala status 

kandidata Gruziji. Sve je to utjecalo na još jedan pokušaj ubrzanja procesa proširenja na Zapadnom 

Balkanu. U tom smislu, ta regija nije predvodnik već prije kolateralni dobitnik novog maha koji je 

proširenju dala ruska agresija na Ukrajinu.  

Kao i u prethodnom slučaju s obrambenom politikom, po pitanju proširenja neće biti jednostavno 

postići brze rezultate, posebice kad se bude otvorila rasprava o izdacima koji će biti potrebni za 

Ukrajinu nakon članstva u okviru kohezijske i poljoprivredne politike. Unatoč tim objektivnim 

poteškoćama, EU će se zbog geopolitičkog imperativa morati intenzivno baviti s proširenjem u 

narednom periodu. To jest šansa za Zapadni Balkan, ali upitno je hoće li je iskoristiti. 

U nekom drugom kontekstu, možda bi se pregovori s turskom deblokirali zbog novih geopolitičkih 

okolnosti. Međutim, Tursku već duže vrijeme ne možemo razumjeti kroz prizmu kandidata za EU 

jer si je Ankara postavila sasvim druge prioritete. Do 2053., dakle do 600. obljetnice osvajanja 

Carigrada (odnosno drugog Rima), Turska želi biti prepoznata kao velesila u rangu Amerike, Kine 

i Rusije, s povećanim utjecajem od Srednje Azije (preko turkofonih zemalja) do Afrike (turska drži 

Tripolitaniju, ne Francuska niti Italija), te naravno na Balkanu i na širem Bliskom istoku.  

Za razliku od Rusije, Turska svoje aspiracije ne formulira u otvorenom antagonizmu prema 

Americi, ali one jesu omogućene slabljenjem i povlačenjem Amerike iz nekih neuralgičnih točaka, 

kao i slabljenjem pozicija Francuske u Africi ili Rusije na Kavkazu, odnosno na Crnom moru.  Iz 

te novostečene pozicije se Ankara danas odnosi prema Europskoj uniji, držeći pritom kontrolu nad 
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balkanskom i djelomice nad srednjomediteranskom rutom ilegalnih migracija, te jačajući kontrolu 

nad brojnim turskim iseljeničkim zajednicama unutar EU. 

Turska igra ključnu ulogu u procesu redefiniranja odnosa na Bliskom istoku, koji je također 

posljedica slabljenja američke dominacije i shodno tome povećane sigurnosne konkurencije među 

globalnim i regionalnim silama. Ukratko, proces pomirenja Izraela i arapskih država, započet 

Abrahamskim ugovorima i koji je morao biti okrunjen uspostavom odnosa sa Saudijskom 

Arabijom, prekinut je terorističkim napadom Hamasa 7. listopada 2023. Unatoč brutalnom 

izraelskom odgovoru u Gazi, Rijad nije zauvijek zatvorio vrata tom procesu, svjestan američke 

moći čak i u ovakvoj oslabljenoj formi. Ali je u međuvremenu obnovio odnose s tradicionalnim 

takmacem Teheranom i to posredstvom Kine, koja je 2023. postala prvi trgovački partner 

Saudijskoj Arabiji. U svemu tome, Europa nema poluge kojima bi mogla spriječiti eskalaciju 

sukoba na Bliskom istoku, te ovisi prvenstveno o SAD-u za sigurnost morskih puteva koji je 

spajaju s tržištima Indo-pacifika, gdje se generira veći dio globalnog rasta.  

Dakle, u svim ovim primjerima možemo uočiti da smanjivanje moći Amerike nije nadomješteno 

povećanjem utjecaja Europe u regijama gdje je su nekad europske sile bile dominante. Umjesto 

toga dolazi do pojačane sigurnosne konkurencije regionalnih sila i povećanje utjecaja Kine (te u 

nekim vojnim i energetskim segmentima Rusije).  

Posljednji primjer toga možemo vidjeti u Venezueli prilikom krize koja je nastala izbornom 

krađom i represijom režima Nicolasa Madure. Smanjivanje utjecaja SAD-a je omogućilo 

učvršćivanje autokratskog režima u Caracasu, uz vojnu pomoć Rusije i ekonomsku asistenciju 

Kine. Pritom južnoameričke zemlje nisu uspjele pronaći zajedničku platformu u odnosu na 

Venezuelu, već su dvije najveće zemlje, Brazil i Argentina, zauzele oprečne stavove. Ni u ovom 

slučaju Europska unija nije pronašla poluge da utječe na situaciju, već se potvrdila teza da tamo 

gdje slabi utjecaj Amerike ujedno slabi i europska pozicija, jača utjecaj Kine te se otvara veći 

prostor za nadmetanje između regionalnih sila i regionalnu nestabilnost.    

Zbog množenja regionalnih nestabilnosti, pa onda često i oružanih sukoba, zbog njihovih 

implikacija za svjetsku sigurnost papa Franjo već niz godina govori da živimo u svjetskom ratu u 

djelićima (una guerra mondiale a pezzi). Ipak, zasad nije došlo do izravnog sukoba između 

nuklearnih supersila, a unatoč sve većem antagonizmu, Washington i Peking čine napore i 

komuniciraju na adekvatnoj razini kako bi se izbjegao takav scenarij. No, s druge strane raste 

njihov antagonizam na svim područjima, od dubina mora do svemira, od utrke za resursima do 

upravljanja novim tehnologijama, s potencijalom podjele svijeta prema hladnoratovskim 

obrascima.  

U tim i takvim okolnostima danas Europska unija, a Hrvatska kao dio nje, moraju pronaći svoje 

mjesto. U prvom redu, za razliku od drugih regija svijeta, Europska unija mora izbjeći situaciju 

kojom bi slabljenje ili povlačenje Amerike otvorio proces sigurnosne konkurencije unutar EU-a. 

U tom pogledu, ruska agresija je zaustavila svojevrsni proces fragmentacije koji je bio uzeo maha 

Brexitom. Međutim, česte nesuglasice između Pariza i Berlina, kao i porast nacionalističkih snaga 
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u ključnim državama članicama ukazuju na činjenicu da europski mirovni projekt nije vječna 

kategorija. Lipanjski europski izbori pokazali su da su proeuropske snage, unatoč nekim 

prognozama, sačuvale većinu u Europskom parlamentu. Platforma EPP, S&D i Renew (liberali) 

će i dalje određivati agendu, time da u ovom mandatu su Europski pučani ojačali poziciju i više 

nije moguća nijedna većina, ni lijeva (S&D, Renew, Zeleni) ni desna bez EPP-a.   

Za Hrvatsku je posebno važno da se ne ugrozi europski mirovni projekt jer joj on pruža optimalne 

uvjete za razvoj u miru i kao samostalna država. Naša bi pozicija bila naročito ugrožena kad bi se, 

kao u 19. i početkom 20. stoljeća spojile silnice srpskog, mađarskog i talijanskog nacionalizma, 

svaki sa svojim pretenzijama prema hrvatskom teritoriju. Iako ih ne treba precijeniti, očiti su 

negativni i destabilizirajući efekti politike koje danas vode Beograd i Budimpešta. Hrvatskoj je 

naravno u interesu da se Rim ne približi toj skupini i utoliko je šteta što je Meloni ostala izvan 

političkih dogovora za izbor čelnih ljudi u Uniji. No, ta se situacija može u određenoj mjeri 

popraviti prilikom podjele resora u novoj Komisiji. U svakom slučaju, važno je da Italija ostane 

privržena europskoj ideji, na što su od kraja Drugog svjetskog rata pa sve do danas blagotvorno 

utjecala Sveta stolica i Sjedinjene Države.  

Pored očuvanja funkcionalne EU i izbjegavanja regionalne nestabilnosti, što samo po sebi nije 

manji zadatak, Europa će u narednom razdoblju morati postati i obrambena unija. Bez obzira na 

ishod američkih izbora, jasno je da geopolitička situacija nameće povećanje izdvajanja za obranu 

i bolje korištenje obrambenih proračuna, što pak traži veću integraciju u europskim okvirima.  

Preuzimanje veće odgovornosti za vlastitu sigurnost će nužno dovesti i do veće autonomije u 

strateškom djelovanju, pa onda i do novog tipa odnosa s Amerikom. Kao što sam spomenuo na 

početku, o konkretnoj formi tih odnosa trenutno ne postoji suglasje. No, iz dosadašnje rasprave 

možemo pretpostaviti da će se Europski pučani i konzervativci više od lijevog centra zalagati za 

tješnju koordinaciju s Washingtonom, dok će lijevi i desni ekstremi ustrajati u otvorenom 

antiameričkom stajalištu.  

Na kraju, a povezano s izgradnjom europskih obrambenih kapaciteta, EU će morati sukladno 

najavi predsjednice Komisije povećati produktivnost i obnoviti industrijsku bazu, što pak sa sobom 

nosi veća ulaganja u istraživanje i razvoj, poticanje konkurentnosti (time i fleksibilniju 

implementaciju zelene tranzicije), smanjivanje ovisnosti od opskrbnih lanaca pod kineskom 

kontrolom, te stvaranje novih ili obnavljanje partnerstva sa zemljama Azije, Afrike i Latinske 

Amerike (Global Gateway u tom smislu ima strateški potencijal koji nije dovoljno prepoznat).  

Dakle, u svijetu u kojem je Amerika oslabljena, ali i dalje vodi, u kojemu se zbog te situacije 

povećava broj konflikata između regionalnih sila u neuralgičnim točkama svijeta ali i antagonizam 

između SAD-a i Kine, Europa ima prvenstveno zadaću da sačuva svoju unutarnju koheziju, ostane 

funkcionalna, postane konkurentnija i produktivnija te preuzme veću odgovornost za vlastitu 

sigurnost.Hrvatskoj je u interesu opstanak funkcionalne EU, te mora zbog sebe dati svoj doprinos 

takvoj Europi. 

Davor Ivo Stier 
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PREDAVANJE NJ. E. G. WILLIAMA JEAN M. DE BAETSA, VELEPOSLANIKA 

KRALJEVINE BELGIJE U REPUBLICI HRVATSKOJ  

 

Hrvatski diplomatski klub je s ponosom ugostio Nj. E. g. Williama Jean M. De Baetsa, 

veleposlanika Kraljevine Belgije u Republici Hrvatskoj, koji je 6. studenog 2024. u 17 sati, u 

prostorijama HKD Napredak – Napretkov kulturni centar u Zagrebu, održao predavanje na temu: 

“The Kingdom of Belgium’s institutional transformation from a unitary to a federal state.” 

Veleposlanik De Baets detaljno je objasnio 

kako se Belgija tijekom nekoliko desetljeća 

postupno transformirala iz unitarne države u 

složeni federalni sustav, što ju je učinilo 

jednim od najzanimljivijih primjera političke 

evolucije u Europi. 

Predavanje je pružilo dublji uvid u povijesne, 

političke i društvene aspekte koji su doveli do 

ove promjene, s posebnim naglaskom na 

kompromis i dijalog kao ključne alate u 

procesu federalizacije. Uspoređeni su odnosi 

između regija unutar Belgije s aktualnim 

izazovima koje dijele zemlje diljem Europe, naglašavajući važnost međusobnog razumijevanja i 

suradnje. 

Odnos Belgije i Hrvatske temelji se na prijateljstvu, diplomatskoj suradnji te zajedničkim ciljevima 

unutar EU i NATO-a. Ovim predavanjem dodatno su osnažene te veze i potaknuta je rasprava o 

izazovima suvremene politike i upravljanja. Događaj je okupio brojne članove diplomatske 

zajednice, ali i druge stručnjake koji prate međunarodne odnose, te pružio vrijedan uvid u 

raznolikost institucionalnih sustava u Europi. Predsjednik Hrvatskog sabora g. Gordan 

Jandroković je počastio skup uputivši svoju izaslanicu gđu Zdravku Bušić. Predavanje je 

potaknulo na promišljanje o složenosti upravljanja u modernim demokracijama i otvorio prostor 

za dublju razmjenu ideja i iskustava, te se u tom smislu razvila i zanimljiva rasprava više 

pojedinaca iz slušateljstva  i predavača.  
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PREZENTACIJA VELEPOSLANIKA KRALJEVINE BELGIJE O NJEZINOJ 

TRANSFORMACIJI 
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PREDSJEDNIK HRVATSKOG DIPLOMATSKOG KLUBA EMILIO MARIN 

PROGLAŠEN POČASNIM ČLANOM HRVATSKOG GENERALSKOG ZBORA 

U prostorijama HGZ-a u četvrtak 7. studenoga 2024. godine obilježen je Dan Hrvatskog 

generalskog zbora. Na svečani način i u nazočnosti velikog broja uzvanika obilježena je 19. 

obljetnica osnivanja Udruge. Tradicionalno se na taj dan primaju novi članovi te dodjeljuju 

priznanja onima kojima su značajno pridonijeli ostvarenju temeljnih ciljevima HGZ-a.  

Nakon himne Republike Hrvatske koju je izvela sopranistica Tanja Ruždjak i minute šutnje kojom 

se odala počast prvom demokratski izabranom hrvatskom predsjedniku dr. Franji Tuđmanu, 

ratnom ministru Gojku Šušku, stožernom generalu Janku Bobetku te svim poginulim, umrlim i 

nestalim hrvatskim braniteljima i stradalnicima Domovinskog rata kao i svima onima koji su kroz 

stoljeća ginuli i stradavali pokušavajući 

ostvariti samostalnu Hrvatsku, a 

posebno i svim preminulim članovima 

Hrvatskog generalskog zbora, pozdravni 

govor održao je predsjednik HGZ-a 

general Marinko Krešić. 

Govorio je o povijesti HGZ-a, 

ostvarenim dosadašnjim zadaćama i 

planovima za budućnost, istaknuvši 

važnost zajedništva i strateških poruka 

koje vode prema budućnosti. „Do 

današnjeg dana glavni nam je cilj bio okupljanje, zajedništvo i slanje poruka za budućnost na 

strateškoj razini, da hrvatski narod i hrvatski građani žive sretno u ovoj domovini jer zato smo se 

borili, da imamo sretnu i ponosnu državu“, poručio je general Krešić. Nazočne su pozdravili i 

izaslanik predsjednika Vlade Republike Hrvatske potpredsjednik Vlade i ministar Tomo Medved, 

izaslanik predsjednika Hrvatskog sabora Josip Đakić i izaslanik predsjednika Republike Hrvatske 
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brigadni general Ivica Kranjčević, pročelnik Vojnog ureda Kabineta za obranu i nacionalnu 

sigurnost Ureda predsjednika RH. 

Potpredsjednik Vlade i 

ministar hrvatskih 

branitelja Tomo Medved 

čestitao je članovima dan 

Hrvatskog generalskog 

zbora te istaknuo važnost 

njihove uloge u stvaranju 

moderne Hrvatske, „da 

ona bude onakva kakvu 

smo ju već tada 1990. 

godine i kroz Domovinski rat željeli, kakvu su naši hrvatski branitelji vidjeli u perspektivi, i 

naravno onakvu kakvu ju želimo predati budućim generacijama. Vi članovi Hrvatskog generalskog 

zbora, hrvatski generali, ratni zapovjednici iznijeli ste Domovinski rat, ostvarili ste stoljetne težnje 

našega čovjeka, oblikovali Hrvatsku vojsku i policiju. Kao ratni zapovjednici, bilo na bojištu ili u 

stožerima promišljali ste, planirali i donosili odluke koje su hrvatskome narodu donijele slobodu“, 

poručio je Medved. 

U redovito članstvo primljeni su general zbora Mirko Šundov, general-bojnik Luka Džanko, 

brigadni general Marko Rajčić i komodor Marin Stošić, a u podupiruće članstvo primljeni su Jurica 

Jotić, Renato Mittermayer, Dražen Vikić-Topić i Nikola Vukošić. 

Upravni odbor HGZ-a u svibnju 2024. godine je donio odluku kojima se za počasne članove 

proglašavaju: izv. prof. prim. dr. sc. Marijo Bekić, Zlatko Dalić, prof.dr.sc.dr.h.c. Emilio Marin, 

prof.dr.sc. Drago Prgomet, prof.dr.sc. Dragan Primorac i Ivica Tucak, a kako se proglašavaju 

tradicionalno na Dan HGZ-a, to je učinjeno danas. 

Na svečanosti su također uručena i priznanja Hrvatskog generalskog zbora zaslužnim osobama 

koje su svojim djelovanjem zadužile Hrvatski generalski zbor. 

Zlatne plakete dodjeljene su: Ivanu Anušiću, Davoru Božinoviću, Franji Greguriću, Gordanu Grlić 

Radmanu, Krešimiru Kašparu i Mladenu Markaču. Brigadnom generalu Željku Dvekaru zlatna 

plaketa dodjeljena je posmrtno. 

Srebrne plakete dodjeljene su: Ivanu Obrovcu, Ivanu Peniću, Ernestu Petryu. Zlatna povelja 

dodjeljena je Ervinu Škacanu, a Zahvalnice HGZ-a: Matei Brižić, Jacqueline Domjanić, Branku 

Galetiću, Damiru Jelenskom, Rudolfu Klicperu i Timuru Križaku. 

U ime svih novih članova i svih koji su dobili priznanja zahvalio se potpredsjednik Vlade RH i 

ministar obrane Ivan Anušić. “Zahvaljujem na ukazanoj časti, ali i na pažnji i obvezi da sve ono 

zbog čega smo dobili ove nagrade, nastavimo činiti i dalje, i budemo primjer onima koji će u 

budućnosti dobivati ovakva priznanja”, rekao je ministar. Istaknuvši važnost Hrvatskog 
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generalskog zbora i njegovih članova ministar je rekao: “Danas u ovoj prostoriji imamo cijelu 

povijest Hrvatske, ljude koji su 90-ih godina bili ključni za stvaranje i kreiranje hrvatske države, 

kako oni kao vojnici tako i oni koji su u diplomaciji i politici vozili vrlo zahtjevan i težak slalom. 

Nije bilo lako izvesti Republiku Hrvatsku na put samostalnosti i neovisnosti, spasiti je od srpske 

agresije i potpunog uništenja te zaštititi civile i na koncu 1995. vratiti hrvatski teritorij”, istaknuo 

je ministar te zahvalio okupljenim generalima i uzvanicima koji su svojim znanjem, mudrošću i 

diplomatskim sposobnostima stvarali u tim vremenima. 

“Zahvaljujem svima koji su dali i pridonijeli hrvatskoj budućnosti, ali i hrvatskoj prošlosti i 

sadašnjosti – svatko u svojem segmentu. U današnjim izmijenjenim geopolitičkim okolnostima 

ponovno smo u situacijama velikih sigurnosnih ugroza, ponovno su pred nama veliki zadaci i 

ponovno ćemo trebati jako savezništvo sa saveznicima i partnerima. Morat ćemo imati volje i želje 

mijenjati stvari, čuvati hrvatsku državu i narod jer smo ih krvlju teško izborili. Morat ćemo činiti 

sve ono što će našu Hrvatsku i hrvatski narod učiniti sigurnim”, poručio je ministar Anušić. 

Svečanost je moderirao član HGZ-a Krešimir Kašpar. 
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HDK S VELEPOSLANSTVOM SR NJEMAČKE U RH OBILJEŽIO 35. OBLJETNICU 

PADA BERLINSKOG ZIDA  

U četvrtak, 14. studenog 2024., na Ekonomskom fakultetu Sveučilišta u Osijeku, HDK je u 

suradnji s Veleposlanstvom SR NJemačke u RH organizirao prigodni program naslovljen 35 

godina od pada Berlinskog zida – naučene lekcije. 

U programu je sudjelovalo izaslanstvo HDK-a u sastavu: Emilio Marin, predsjednik, Milada 

Privora i Ivan Šimek, članovi UV HDK-a. Izaslanstvo je u Dekanatu Ekonomskog fakulteta primio 

dekan prof. dr. sc. Boris Crnković sa suradnicima. Na sastanku su sudjelovali veleposlanik SR 

Njemačke dr. Christian Hellbach i njegovi suradnici. U drugom dijelu tog sastanka u Vijećnici 

Ekonomskog fakulteta, pridružili su se brojni gospodarstvenici koji ostvaruju poslovanje s 

njemačkim tvrtkama, kao što i sam fakultet ostvaruje dugogodišnju uspješnu suradnju s njemačkim 

visokoškolskim institucijama. 

 

U Auli glagoljice, ispunjenoj do posljednjeg mjesta, također uz nazočnost velikog broja studenata, 

započeo je akademski čin predavanjem prof. dr. sc. Gorana Bandova sa Sveučilišta u Zagrebu, dok 

je potom održana panel – rasprava (program i poster objavljujemo ovdje). U okviru rasprave, 

njezin sudionik, Emilio Marin, posebno je naglasio lekciju, kako je on shvaća, koja bi trebala važiti 

za Europsku uniju u tri segmenta: manje regulacije, odnosno više supsidijarnosti, sukladno 

temeljnim dokumentima EU, zajednička obrambena politika, uključujući zajedničku vojsku, te 
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veće uvažavanje srednjeg i istočnog dijela Europe i njegove baštine. Naravno, uz revalorizaciju 

uloge politike za opće dobro i s tim u svezi višeg profila državnika, kakve je Europa imala iza II. 

svjetskog rata i u vrijeme pada Berlinskog zida.  

O skupu, kojem su nazočili i pozdravili ga visoki predstavnici Grada i Županije, kao i rektor 

Sveučilišta J. J. Strossmayera u Osijeku, izvješteno je opširno u lokalnim medijima, ovdje dajemo 

poveznice za izabrane članke.  
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HDK S GRADOM OSIJEKOM PREDSTAVIO NIZ OD 6 KNJIGA “SJEĆANJA I 

PRILOZI ZA POVIJEST DIPLOMACIJE RH”  

U petak, 15. studenog 2024., u Kulturnom Centru u Osijeku, HDK je s Gradom Osijekom 

predstavio niz od 6 knjiga Sjećanja i prilozi za povijest diplomacije Republike Hrvatske – Prvo 

desetljeće i završne Knjige šeste, nedvojbeno najznačajnijeg projekta HDK-a. Uz glazbeni 

popratni program, skup su pozdravili zamjenici župana i gradonačelnika, u brojnoj publici bila su 

i tri konzula (Mađarske, Albanije i Srbije). 

 

Predstavljači su bili Vladimir Ham, intendant HNK u Osijeku i predsjednik Njemačke zajednice u 

Hrvatskoj, te Emilio Marin i Ivan Šimek, predsjednik HDK-a i član UV HDK-a. E. Marin je 

govorio poglavito o 6. knjizi (urednici Miljenko Žagar i Zvonimir Marić) u kojoj je naročito 

prikazao sjećanja Zvonimira Markovića, prvog veleposlanika RH u Srbiji, dok je I. Šimek, kao 

svjedok vremena, izlagao o samim početcima diplomacije RH. 
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HDK ORGANIZIRAO TRIBINU “SIGURNOSNI I GEOPOLITIČKI IZAZOVI 

SVJETSKOG PORETKA” 

U utorak, 26. studenoga 2024. godine, u 

prostorijama Napretkovog kulturnog 

centra u Zagrebu održana je tribina pod 

nazivom “Sigurnosni i geopolitički 

izazovi svjetskog poretka”, organizirana 

od strane Hrvatskog diplomatskog kluba. 

Tribina je okupila stručnjake s područja 

međunarodnih odnosa i sigurnosnih 

studija te izazvala interes javnosti. 

Prisutnima se na početku obratio 

predsjednik Hrvatskog diplomatskog 

kluba Emilio Marin, koji je istaknuo 

važnost promišljanja sigurnosnih izazova 

u vrijeme ubrzanih globalnih promjena. 

Nakon njega, inspirativnim govorom 

sudionike je pozdravio ministar obrane 

Republike Hrvatske, gospodin Ivan 

Anušić. U svojoj poruci naglasio je kako 

je iluzija trajnog mira koja je vladala u 

Europi iza nas te da su promjene u 

međunarodnom poretku stavile nove 

izazove pred Hrvatsku. “Sigurnost je 

temelj očuvanja naše slobode, a ulaganje 

u našu obranu ulaganje je u budućnost 

Republike Hrvatske,” poručio je Anušić, osvrnuvši se na potrebu prilagodbe Hrvatske izazovima 

globalnog poretka. 

Na panelu su sudjelovali eminentni stručnjaci: 

prof. dr. sc. Mirko Bilandžić s Filozofskog fakulteta u Zagrebu, 

Domagoj Juričić, savjetnik za upravljanje političkim rizicima, 

doc. dr. sc. Janko Bekić sa Sveučilišta obrane i sigurnosti “Dr. Franjo Tuđman”. 

Tribinu je moderirala Ivana Petrović, urednica vanjske politike NOVA TV. 

Tijekom rasprave dotaknuta su brojna aktualna pitanja, uključujući promjene u globalnoj 

sigurnosnoj arhitekturi i utjecaj rata Rusije protiv Ukrajine na stabilnost Europe. Istaknuto je kako 

taj sukob jasno pokazuje da Europa više ne smije ignorirati vlastitu sigurnosnu ranjivost te da mora 
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preuzeti aktivniju ulogu u suočavanju s geopolitičkim prijetnjama. Naglašena je važnost 

solidarnosti unutar Europske unije i jačanje kolektivne obrane kroz NATO kako bi se učinkovito 

odgovorilo na ovakve krize. 

Panelisti su se složili kako Hrvatska, kao članica EU-a i NATO-a, mora aktivno jačati suradnju s 

partnerima i razvijati sigurnosne i obrambene strategije za suočavanje s novim prijetnjama. 

Zaključeno je da su ključni elementi za buduću sigurnost edukacija, obrambena otpornost i 

tehnološka unaprijeđenja. 

Tribina je izazvala velik interes publike za sudjelovanjem, a diskusija je otvorila mnoga pitanja o 

ulozi Hrvatske u međunarodnom poretku i načinima na koje može pridonijeti očuvanju sigurnosti 

i stabilnosti u regiji. Ovim događajem Hrvatski diplomatski klub ponovno je potvrdio svoju ulogu 

kao važna platforma za promišljanje sigurnosnih i geopolitičkih izazova današnjice. 
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ZVONIMIR MARIĆ (1944.-2024.) IN MEMORIAM  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mirogoj, 2. prosinca 2024. 

Poštovana obitelji, poštovani skupe, 

U svom životnom putu od Hercegovine, koju kao da je utjelovljavao, preko Zagreba, u kojem je 

bio mladi proljećar preteča povijesnih proljećara, do Mađarske s kojom je isprepleo osobni, 

obiteljski, profesionalni i diplomatski profil, Zvonimir Marić je bio poput velike uskrsne svijeće 

koja je gorjela, dogorjela i nastavlja svoje svjetlo u visinama vječnosti, u visinama koje je htio 

dosegnuti i na ovom svijetu, između ostalog i u gotovo svagdanjem uspinjanju na Sljeme, na kojem 

smo ponekad dijelili sudioništvo na cilju, u svetištu Majke Božje Sljemenske kraljice Hrvata, često 

i s našim preminulim predsjednikom Smiljanom Šimcem. 

Uime Hrvatskog diplomatskog kluba, kojega je prof. dr. sc. Zvonimir Marić, generalni konzul RH 

u Pečuhu u Mađarskoj, od 1998. do 2002., bio redoviti član, član Upravnog vijeća i Nadzornog 

odbora, član uredništva i urednik dragocjenog i velebnog niza od šest knjiga Sjećanja i prilozi za 

povijest diplomacije Republike Hrvatske te Glasnika Hrvatskog diplomatskog kluba, izražavam 

iskrenu sućut obitelji našeg vrlog pokojnika. 

Premda bolestan i u godinama, Marić je bio gotovo do kraja života vrlo zauzeti član našeg Kluba, 

koji je imao osobitu sklonost prema nakladničkoj djelatnosti Kluba te za širenje vijesti o njemu, 

uređujući praktički sam, i to godinama, od siječnja 2011. do listopada 2023., elektroničko izdanje 

Glasnik Hrvatskog diplomatskog kluba. Bilo mu je vrlo stalo da se ta njegova ostvarenja ne izgube 

u nekim novim bespućima, a mi smo sretni da je, unatoč početnom lutanju, Glasnik Hrvatskog 

diplomatskog kluba uspio u svoja prva dva broja nakon Marićeve ere ipak ugledati svjetlo dana za 

njegova života. 
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U petoj knjizi spomenutog memoarskog niza koji je objavio sjećanja veleposlanika i generalnih 

konzula iz prvog desetljeća diplomacije RH, dakle iz devedesetih godina, sjećanja onih koje bismo 

mogli nazvati Tuđmanovim ambasadorima, Marić je objavio opširna sjećanja, na stotinjak stranica, 

na svoje četverogodišnje razdoblje generalnog konzula u Pečuhu. Marićev tekst, napisan 2015., 

obiluje podatcima o njegovim mnogobrojnim aktivnostima u tom diplomatskom mandatu na 

raznim poljima, sve su opisane jezgrovito i vrlo egzaktno, potpuno je jasno da ih je pisao inženjer 

kojemu je točnost imanentna, a opet, iz naizgled šturih podataka, izbijaju iskre, ideje i njihove 

realizacije, kakve priliče projektantu mostova.    

Evo par navoda: „U sklopu manifestacije Krležin dan u Pečuhu 30. svibnja 2002. upriličene su tri 

priredbe. Glavni ravnatelj Leksikografskog zavoda pok. Tomislav Ladan i ja otkrili smo spomen 

ploču na zgradi na mjestu gdje je bila zgrada Mađarske kraljevske kadetske škole, koju je Krleža 

pohađao 1908-1911. godine, otvorena je izložba o Krleži (uz nezaboravan Ladanov uvodni govor) 

i na kraju je Gradsko kazalište Gavella izvelo Krležinu predstavu Kroatenlager u režiji Zlatka 

Viteza u Komornom kazalištu.“ (str. 199-200). Ovaj sam događaj naveo i zbog neke očite simpatije 

koja je paradoksalno, čini mi se, postojala između mladog i buntovnog Marića i starog, a nekoć 

buntovnog, Krleže! 

Drugi navod: „Puštanje u promet obnovljenog mosta preko Dunava kod Baje 21. listopada 1999. 

događaj je od iznimne gospodarske važnosti. Most je preuređen i pojačan tako da se cestovni 

promet odvija nesmetano u oba smjera, a željeznički je nezavisan od njega. Predsjednik Vlade 

Viktor Orbán je istaknuo kako je u godinu dana otkako je na vlasti u njegovu rodnom zapadnom 

Zadunavlju otvoreno novih 150.000 radnih mjesta i najavio da će tom stopom ići dalje uz nadu da 

će se to osjetiti i u Bačkoj. Obnova mosta dobro je došla boljem povezivanju bačkih Hrvata s 

onima u Baranji, pa i s RH.“ (str. 236). Naš mostograditelj-diplomat dobro je osjetio početak 

jednog liderstva!       

Mostograditelj Marić je nastavio profesuru u Zagrebu, uz mnogobrojna gostovanja i priznanja u 

Mađarskoj, a diplomat Marić je nastavio svoje generalno konzulstvo u Hrvatskom diplomatskom 

klubu, uz poštovanje, prijateljstvo i zahvalnost svih nas. 

Neka Ti je laka zemlja Tvoja hrvatska! 

Emilio Marin, predsjednik Hrvatskog diplomatskog kluba   
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JUBILEJ "GLOBALNE HRVATSKE" UREDNIKA HRT I. KUJUNDŽIĆA, ČLANA UV 

HDK-A 

U Zagrebu je, 9. prosinca 2024., u predbožićnom ozračju na Prisavlju obilježena 300. emisija 

„Globalne Hrvatske“ koja već šest godina donosi pregled aktualnih događaja vezanih uz živote 

Hrvata izvan RH, osobito onih koji povezuju domovinsku i iseljenu Hrvatsku. 

„Mi smo medijski forum koji povezuje 

našu globalnu zajednicu i podsjeća na 

bogatstvo koje donosi Hrvatskoj," poručio 

je zahvaljujući na čestitkama brojnim 

kolegama i uzvanicima autor projekta i 

dugogodišnji glavni urednik Programa za 

Hrvate izvan RH Ivo Kujundžić, član 

Upravnog vijeća Hrvatskog diplomatskog 

kluba. 

„Smatramo se glasnogovornicima Hrvata izvan Hrvatske. Emisija je specijalizirana i za važne 

teme poput povratka iseljenika, jačanja kulturne i gospodarske razmjene te njihovog ulagačkog 

potencijala. Riječ je o jedinstvenoj emisiji u hrvatskom TV eteru.“ naglasila je izvršna urednica 

„Globalne Hrvatske“ Dijana Čović. 

Iz tjedna u tjedan „Globalna Hrvatska“ priprema priloge o problemima, ali i uspjesima hrvatskih 

zajednica od Južne Amerike, SAD-a, Kanade preko Australije i Novog Zelanda, do europskog 

susjedstva. 

„Globalna Hrvatska“ bez prestanka se emitira od 2018. godine. Emisija je posvećena promicanju 

hrvatske kulture, jezika i identiteta i važan je most između matične hrvatske države i hrvatske 

manjine u susjednim državama, hrvatskoga naroda u Bosni i Hercegovini te klasičnog iseljeništva, 

pružajući aktualne informacije o njihovim zajednicama, uspjesima i svakodnevnom životu u 

zemljama u kojima žive. 

Prepoznata kao važan izvor informacija u zemlji i inozemstvu „Globalna Hrvatska“ godinama 

predstavlja i uspješne poslovne ljude, sportaše, znanstvenike i umjetnike koji u inozemstvu 

predano njeguju hrvatsku tradiciju, jezik i kulturu. 
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Među uzvanicima su bili Emilio Marin, predsjednik, i Darinko Bago, dopredsjednik Hrvatskog 

diplomatskog kluba. 
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TRIBINA “UJEDINJENA EUROPA U NOVOM PORETKU SVIJETA” S BOŽIĆNIM 

DOMJENKOM 

Hrvatska paneuropska unija i Hrvatski diplomatski klub organizirali su 19. prosinca 2024. tribinu 

pod nazivom „Europa u novom poretku svijeta“. Tribina je održana u prostorijama Hrvatske 

paneuropske unije u Zagrebu. 

Uvodno predavanje održao je prof. dr. sc. Pavo Barišić, predsjednik Hrvatske paneuropske unije, 

dok je raspravu moderirao prof. dr. Emilio Marin, predsjednik Hrvatskog diplomatskog kluba. 

Marin je u ime Kluba zahvalio na gostoprimstvu i predstavio predavača, dok je prof. Barišić izrazio 

zadovoljstvo zajedničkom organizacijom ovakvih događaja te uputio snažnu poruku o položaju 

Europe u novom svjetskom poretku. 

„Međunarodni poredak očito se preustrojava. Trenutno je multipolaran, ali nije sigurno da će takav 

ostati. Postoje sile koje ponovno vuku prema bipolarizaciji svijeta. Dok se Ukrajina, Moldavija i 

pojedine zemlje Jugoistočne Europe žele otrgnuti iz ruskog utjecaja i okrenuti prema 

demokratskom Zapadu, imperijalni osvajači tome se opiru. Ujedinjena Europa mora svjedočiti 

svojim mirotvornim vrijednostima i privlačiti snage koje se protive nasilnim promjenama granica. 

Ključ je u unutarnjem jedinstvu – bez njega, EU izlazi iz uloge velesile. Europa mora preuzeti 

odgovornost za svoju sudbinu, jačati vlastite snage i graditi vjerodostojnu i neovisnu obranu. Mir 

je najveća vrijednost, ali ga se može osigurati samo uz snažnu obrambenu moć,“ poručio je Barišić, 

osvrnuvši se i na važnost zajedničke vanjske i sigurnosne politike EU-a. 

Na tribini je poseban doprinos raspravi dao veleposlanik Darinko Bago, dopredsjednik HDK-a, 

koji je govorio o značenju energije za globalne odnose. 

Događaj je zaključen tradicionalnim predbožićnim domjenkom, tijekom kojeg su sudionici 

izmijenili darove u knjigama te uputili božićne i novogodišnje čestitke. Domjenak je pružio priliku 

za nastavak razgovora u ugodnom i neformalnom ozračju. 
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HDK S HRVATSKOM PANEUROPSKOM UNIJOM POTPISAO SPORAZUM O 

SURADNJI  

Nakon žive i konstruktivne 

rasprave, na tribini koju su 

organizirali Hrvatska 

paneuropska unija i Hrvatski 

diplomatski klub, u Zagrebu, u 

prostorijama Hrvatske 

paneuropske unije, u četvrtak, 19. 

prosinca 2024., uslijedilo je 

svečano potpisivanje “Sporazuma 

o suradnji” između Hrvatske 

paneuropske unije i Hrvatskog 

diplomatskog kluba, čime je 

formalizirana njihova dosadašnja 

uspješna suradnja. Sporazum su 

potpisali predsjednici Pavo 

Barišić i Emilio Marin, uz nazočnost počasnog predsjednika Hrvatske paneuropske unije Mislava 

Ježića, kao i svih sudionika tribine, koji su međusobno nazdravili u čast sporazuma, a uoči Božića 

i Nove godine 2025. 

HDK je ponosan da je, u proteklom razdoblju od nešto više od godinu dana, ovaj već treći potpisani 

sporazum o važnoj i znakovitoj suradnji, nakon onoga s Hrvatskim generalskim zborom i onoga s 

Ministarstvom vanjskih i europskih poslova. 
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